



中国地方志丛书

018986

灵宝市志

THE ANNALS OF LINGBAO CITY

1988~2000

灵宝市志编纂委员会 编



中州古籍出版社

灵宝市志

THE ANNALS OF LINGBAO CITY

1988~2000

灵宝市志编纂委员会 编

图书在版编目(CIP)数据

灵宝市志·1988~2000/《灵宝市志》编纂委员会编.
—郑州:中州古籍出版社,2006.1
ISBN 7-5348-2599-7

I.灵… II.灵… III.灵宝市—地方志—1988~2000
IV.K296.14

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2006)第 000026 号

灵宝市志

责任编辑:米 敏
责任校对:张虎民
出版社:中州古籍出版社
(地址:郑州市经五路 66 号 邮政编码:450002)

发行单位:新华书店
承印单位:郑州方志印务有限公司 0371-67811562
开 本:889mm×1194mm 1/16
印 张:65.75
字 数:1634 千字
版 次:2005 年 12 月第 1 版 2006 年 1 月第 1 次印刷
印 数:0001-3000 册

书号:ISBN 7-5348-2599-7/K·1013

定价:328.00 元

本书如有印装质量问题,由承印厂负责调换

序 一

1998年，我市启动《灵宝市志》（1988~2000）编纂工作。七年多来，广大编纂人员在社会界的大力支持下，始终坚持辩证唯物主义和历史唯物主义的观点方法，焚膏继晷，兀兀穷年，拨冗去蔓，正本清源，经过艰辛劳动，终于完成了这一浩大艰巨的编纂工程，这是我市志书事业的又一座里程碑。

灵宝市历史悠久，自公元前114年设县以来，已有2100多年。1954年6月，灵宝、阌乡两县合并，仍名灵宝，在灵宝发展史上写下重要一页。1993年5月，经国务院批准撤县设市，揭开了灵宝建制史上的新纪元。千百年来，聪慧、勤劳、淳朴的灵宝人民，为了这块热土的繁荣富强，守志敬业，艰苦奋斗，镌刻了一道道闪光的足迹，树立了一个个辉煌的路标，谱写了一曲曲高亢的颂歌。

盛世修志，自古皆然。20世纪80年代以来，按照国家、省的统一部署，我市先后组织编纂了《灵宝县志》和《灵宝市志》，这是地方志编纂史上少有的举措。《灵宝市志》上起1988年，下迄2000年。这13年，是我国改革开放取得巨大成就的13年，也是灵宝人民解放思想、更新观念，努力推动灵宝经济社会实现历史性跨越的13年。《灵宝市志》承袭《灵宝县志》之所长，博采众家志书之精华，缩十数载于一瞬，集百业于一册，章法严谨，详略得当，完整地记述了70多万灵宝人民在市委、市政府的正确领导下，以邓小平理论和“三个代表”重要思想为指导，创业不息、开拓进取的精神风貌和全市政治、经济、文化等方面所取得的辉煌业绩。皇皇百万余言，字里行间无不洋溢着时代的最强气息。一部《灵宝市志》，真实再现了灵宝人民的创业史和发展史，同时也向世人昭示，只要始终坚持中国共产党的领导，坚持紧紧依靠人民群众，坚定有中国特色的社会主义方向，不断深化改革，我们的事业就一定能够兴旺发达。

治天下者以史为鉴，治郡国者以志为鉴。邑之有志，犹国之有史。志书可明是非，辨善恶，察得失，识真伪，知兴替，晓行止，彰法戒，昭未来。以史为鉴，可以知兴衰。当前，我们正处在加快全面建设小康社会的又一新的历史时期，重任在肩，责无旁贷。我们要认真汲取灵宝经济社会发展进程中的成功经验和教训，与时俱进，务实创新，不断把灵宝的物质文明、精神文明和政治文明建设事业推向前进。惟如此，才无愧于编纂《灵宝市志》之宗旨。值此《灵宝市志》出版问世之际，市委寄语全市人民，要继续高举邓小平理论和“三个代表”重要思想伟大旗帜，坚持以科学发展观为统揽，承前启后，继往开来，在加快全面建设小康社会的新征程上谱写更加辉煌灿烂的篇章。

中共灵宝市委书记
2005年10月

王政华

14

Preface One

In 1998, our city started the compilation of the annals of Lingbao City (1988~2000). In more than seven years, with the energetical supports from the various circles of society, the mass compilers adhered to the view of the dialectical materialism and the historical materialism all the time, burnt candles in the night, toiled and moiled for years, got rid of the superfluous and the redundant and reformed radically, through their hard work, succeeded in compiling such huge and arduous compilation project at last. This is another milestone of the annals undertaking of our city.

Lingbao City has a long history. Since Lingbao County was set up in 114 B.C., Lingbao city have had more than 2,100 years already. In June of 1954, Lingbao County and Wenxiang County were united and still named as Lingbao. It has written an important page in the history of Lingbao's development. In May of 1993, the State Council have sanctioned Lingbao to dismiss county and to set up city and that revealed a new era in the construction history of Lingbao. Through the past thousand years, for the flourish and prosperousness of this beloved land, the bright, industrious and honest Lingbao people kept their will, worked with heart and soul, struggled hard, and have engraved a lot of flashing footprints, established many brilliant signposts and composed many loud and sonorous carols.

Compiling the annals in a flourishing age has been a natural thing since the ancient times. Since the eighties of the 20th century, according to the unified arrangement of the Country and Province, our city have compiled the annals of Lingbao County and the annals of Lingbao City in succession and that is the rare action in the history of compiling the annals of the local areas. The annals of Lingbao City is ranged from 1988 to 2000. It's the 13 years when our country made great achievements after the reform and opening-up and it's also the 13 years when Lingbao people emancipated their thoughts, upgraded their ideas and made great efforts to promote Lingbao's economy and society to make a historical leap. The annals of Lingbao City has adopted the excellence of the annals of Lingbao County, widely collected the essential part of all kinds of annals, condensed tens of years into the twinkling of an eye, concentrated all trades in one volume, and it is well organized, with the proper proportion in details and briefs, records completely over 700,000 Lingbao people's pioneering spirits and great achievements in politics, economy and culture, etc., which they made under the correct leadership of the Municipal Committee and the Municipal Government and the guidance of Deng Xiaoping's Theory and the important thought of "the Three Represents". Millions of words permeate the strong sense of the times with no doubt between lines. The annals of Lingbao City has reproduced Lingbao people's pioneering and developing history authentically and declared publicly that our undertaking can be surely flourishing so long as we insist on the leadership of the Communist Party of China all the time, insist on depending on the people closely, insist on the socialist orientation with the Chinese characteristics, and insist on deepening and reforming constantly.

The person who manages the world takes history as a guide and the person who manages the shire takes annals as a guide. A City has its own annals is like a country has its own history. Compiling an annals can discern right and wrong, distinguish good and evil, examine gain and loss, know truth and false, observe revitalization and downfall, perceive behaviors, understand laws and rules and guide the future. Taking

history as a guide can know the rise and decline. At present, we are staying in another new historical times during which we should accelerate the comprehensive construction of the well-off society. The task is heavy and we are responsible for it. We should draw the successful experience and the lessons in the process of the economic and social development of Lingbao City conscientiously, pace with the times, innovate practically, push forward the construction cause of the material civilization, the spiritual civilization and the political civilization of Lingbao City constantly. So and so only, it's not contrary to the aim of compiling the annals of Lingbao City. With the publication of the annals of Lingbao City, the Municipal Committee send word to the whole people of the city that we should go on holding high the great banner, which is the important thought of Deng Xiaoping's Theory and "the Three Represents", insist on regarding the scientific development view as the overriding guideline, take over the past and set a new course for the future, link the past to the future, compose a more brilliant chapter in accelerating the new journey of the comprehensive construction of the well-off society.

Wang Yuehua
Secretary of Lingbao Municipal Committee the Communist
Party of China
October, 2005

15

序 二

20世纪80年代以来,是中华民族史上最具激情、最具活力、最具风采、最具辉煌的时期,中国共产党领导全国人民创造了举世瞩目的文明盛世。在此期间,灵宝人民乘改革东风,在政治、经济、文化、社会事业等领域一路高歌,谱写了灵宝“三个文明”建设的新篇章。文明在于创造积累,不创造必然后退,不积累必然断裂。《灵宝市志》(1988~2000)记录创造,清点积累,表党之功德,书民之建树,功在当代,利在千秋。

灵宝市地处河南省西部,山连陕西,水带山西,交通、通讯便捷,铁路、国道、高速公路四臻,移动、网通、联通、铁通遍布八方,是连接中西部的桥梁和纽带。境内资源丰富,物产富饶。黄金、苹果两大支柱产业蜚声中外,被国家命名为“中国金城”、确定为全国无公害苹果生产基地和优质苹果出口基地;灵宝大枣甲天下,硫铁矿藏全省第一,铅、镁矿产可与黄金媲美,食用菌生产后来居上,成为新的经济增长点。灵宝市山河壮丽秀美,文化积淀深厚。老鸦岔埡独尊中原见证沧海桑田,亚武山雄奇险秀阅尽人间几度兴衰,鼎湖湾江南风光造化天成,龙湖水天一色巧夺天工;函谷关犹存老子遗风,关西夫子“四知”千古传唱,黄帝铸鼎原、北阳平遗址彰显悠悠五千年中华文明史。弘农古郡,灵宝新市。改革开放以来,特别是近年来,全市强力实施“工业强市,农业富民,文化旅游名城”战略,大力发展工业、农业、城市、旅游、教育五大特色经济,工业主导地位进一步确立,农业特色体系逐步形成,城市建设日新月异,旅游产业蓬勃发展,特色教育全面推进,综合经济实力稳居全省前列。灵宝市先后被确定为全国农业资源综合开发型示范区、全国乡镇企业东西合作示范区、河南省扩权市(县)及对外开放重点市(县),先后荣获全国卫生城市、全国科技工作先进市(县)、全国文化先进市(县)、全国“双拥”工作先进市(县)、中国优秀旅游城市、中国金城等称号。

志乃一方信使,直面万象人生,广纳百业风情。面对新世纪,我们既要审视自己,又要学习他人;既要鞭策今人,又要启迪来者;既要继承,又要创新。惟如此,才能把我们的事业不断推向前进。“致知在格物,物格而后知至”。愿这部志书能给我们及后人提供有益的借鉴。

编纂《灵宝市志》,其苦不亚于创业,其难不次于攻关。在此,我谨向《灵宝市志》编纂工作者和关心支持这项工作的社会各界人士表示衷心的感谢,并期待有更多、更好的史志佳品不断问世。

灵宝市人民政府市长

王宗峰

2005年10月

Preface Two

The eighties of the 20th century is the most impassioned, active, graceful and brilliant period in the history of Chinese people. The Communist Party of China led the whole people to create such attractive civilized flourish age. During this period, the Lingbao people took the advantage of the reformation, sang heartily all the way in the fields of politics, economy, culture and social cause etc., have composed a new page of the three-civilization construction of Lingbao City. The civilization lies in creation and accumulation. If no creation, one must go backwards, and if no accumulation, one must go rupture. The annals of Lingbao City (1988-2000) record the creation, check the accumulation, recognize the merits of the Party and narrate the achievements of the people. The contribution is in the modern age and the profit is in the future thousands of years.

Lingbao City is located in the west of Henan Province. Its mountains are connected with Shanxi Province and rivers flow into Shanxi (different in Chinese character) Province. Traffic and communication are convenient. Railway, state road and expressway run through the City. China mobile, China Netcom, China Unicom and China Tietong spread in all directions. Lingbao City is becoming the bridge and the tie, which connect the Midwest. The domestic resources are abundant and the production is fertile. Gold and apple, the two major pillar industry are famous in China and in foreign countries. Lingbao City was named as the China Gold City and confirmed by the Country as the national production base of the no-public-harm apple and the export base of the high-quality apple. The Lingbao big date dominates the whole world. The sulphur and iron mineral deposits take the first place in the whole province, the lead and magnesium mineral products can match with the excellence of gold, the production of the edible fungus has caught up latterly and becomes the new point of growth. The mountains and rivers of Lingbao City are magnificent and beautiful and the cultural accumulation is profound. The Old Crow Hill stands exclusively in the Central Plains and has witnessed the changes of this land as time goes by. The majesty and bizarrerie of the Yawu Mountain have experienced human being's rise and decline. The good south scene of the Dinghu Gulf is born with. The Dragon Lake has the same color with the sky and it's wonderful artificial excelling nature. The Hangu Pass still keeps Laozi's relique and Guanxi scholar's "Four Knows" is widely known for thousands of years. The Huangdi's Mausoleum and the North Yangping site reflects the 5,000 years civilized history of the Chinese people. The old Hongnong Shire has become the new Lingbao City. Since the reform and opening-up, especially, in the recent several years, the whole city has forced to implement the strategy that making industry powers the city, making agriculture enrich the people and making the city well known in the cultural tour. Through developing the industry, agriculture, city, tourism and education the five characteristic economy by great effort, the leading position of industry is established further, the characteristic system of agriculture takes shape progressively, the urban construction changes day by day, the tourist industry grows vigorously, the characteristic education is moved forward in an all-round way, the comprehensive economic strength occupies steadily the front place of the whole province. Lingbao City was successively confirmed as the comprehensive developing demonstration area of the national agricultural resources, the east-west cooperation demonstration area of the national township enterprises and the extending power city (or county)

16

or the key city (or county) opening to the outside world in Henan Province. And Lingbao City has won successively the titles of being the national hygienic city, the advanced city (or county) of the national scientific and technical research, the national culture advanced city (or county), the advanced city (or county) in the Pair Holding project of the whole country, the China outstanding tourist city and the China gold city, etc.

The annals is like a courier of one party, facing straightly the kaleidoscope of life, acquiring widely the conditions and customs of all trades. In facing of the new century, we should examine ourselves closely, as well as learn from others, and urge on the modern people, as well as inspire the coming people, and inherit, as well as innovate. So and only so, we could push forward our cause constantly. Pursuing knowledge lies in touching things firstly and then you can acquire them. May the annals could provide the beneficial reference for us and our descendants.

Compiling the annals of Lingbao City is no less than the bitterness of carving out a cause and no less than the difficulty of tackling key problems. Here, I'd like to present my hearty thanks to the compilers of the annals of Lingbao City and all persons from the various circles of society who have shown their concern and support to the work and I expect more better annals and excellent works come out constantly.

Wang Wanpeng
Mayor of Lingbao Municipal Government
October, 2005

凡 例

一、本志以马列主义、毛泽东思想、邓小平理论和“三个代表”重要思想为指导，坚持辩证唯物主义、历史唯物主义观点，力求全面系统、客观真实地记述灵宝市从自然到社会的发展历史。

二、本志记述的时限为 1988 年 1 月至 2000 年 12 月，个别章节酌情前溯或下延；记述的范围为 2000 年 12 月灵宝市所辖行政区域。

三、本志采用编、章、节、目结构，运用述、记、志、传、录等体裁，共设 32 编、114 章、523 节。

四、本志对上届志书中出现的遗漏或错误，多采用暗补明修的方法予以补正。

五、1993 年 5 月，灵宝撤县设市。本志在记述过程中，泛指和图表统称灵宝市；分年记述时在此之前称灵宝县，在此之后称灵宝市。同年 7 月，灵宝市党、政、企事业单位启用新印鉴。在记述中泛指称市×××；分年记述时，在此之前称县×××，在此之后称市×××。

六、志中首次使用简缩词、缩略语时，均在全称后加括号注释。对历史纪年沿用旧称，同时注明公元纪年。

七、本志采用的数据，主要以灵宝市统计局提供的数据为准，市统计局所缺数据，采用主管部门查证认可的数据。表格中“—”号表示该项数据空缺，“…”号表示不应有该项内容。志中公布的相关经济数据，绝对值均为当年价格，增长比例均按可比价格进行比较。

八、本志人物编以传略、简介、名表三种体例分别记述。坚持生不立传原则，凡已被前志收录且情况无大变化的人物本志不再收录。

九、本志采用现代语言文体，执行《出版物汉字使用管理规定》、《出版物上数字用法的规定》、《中华人民共和国法定计量单位》（人们约定成俗的亩产、万亩基地等用法除外）标准；地名用字出自《河南省灵宝市标准地名手册》。

17

目 录

序一	(1)
序二	(4)
凡例	(7)
概 述	1
大事记	28
第一编 区位 环境	51
第一章 区位 建制	51
第一节 境域位置	51
第二节 建制沿革	52
第三节 行政区划调整	53
第二章 自然环境	55
第一节 地 质	55
第二节 地 貌	61
第三节 气 候	62
第四节 水 文	65
第五节 土 壤	67
第六节 植 被	68
第七节 灾 害	71
第三章 环境保护	73
第一节 环境质量	73
第二节 环境管理	76
第三节 环境监测	77
第四节 环境治理	78
第二编 资源与管理	81
第一章 资 源	81
第一节 水资源	81
第二节 土地资源	83
第三节 生物资源	84
第四节 矿产资源	86
第五节 旅游资源	89
第六节 地方特产	90
第七节 风味名吃	91
第八节 民间手工艺品	92
第二章 土地管理	94

第一节	土地使用制度改革	94
第二节	地籍管理	95
第三节	地产交易	96
第四节	建设用地	96
第五节	土地使用价格	97
第六节	土地详查	99
第七节	土地保护	100
第八节	土地监察	101
第三章	矿产管理	102
第一节	勘查管理	102
第二节	开采管理	104
第三节	调矿管理	104
第四节	矿法宣传	105
第四章	旅游开发	105
第一节	景区建设	106
第二节	旅游促销与管理	107
第三编	人口与计划生育	109
第一章	人 口	109
第一节	人口状况	109
第二节	人口构成	111
第二章	计划生育	113
第一节	计生政策	113
第二节	计生宣传	114
第三节	计生队伍与设施建设	114
第四节	计生管理	115
第五节	节育措施	116
第六节	计生执法	117
第七节	计生协会	117
第四编	民情 民俗	118
第一章	民族 宗教 姓氏	118
第一节	民 族	118
第二节	宗 教	119
第三节	姓 氏	119
第二章	婚姻 家庭	120
第一节	婚 姻	120
第二节	家 庭	121
第三章	习俗 方言	121
第一节	生活习俗	122
第二节	礼节习俗	124
第三节	婚丧习俗	125
第四节	节庆习俗	127

第五节 方言	127
第四章 居民生活	131
第一节 农村居民生活	131
第二节 城镇居民生活	135
第三节 收入差别	139
第五编 城乡建设	142
第一章 城市建设	142
第一节 城市规划	142
第二节 涧西区建设	143
第三节 涧东新区建设	145
第四节 高层建筑与雕塑	146
第五节 房地产管理与开发	148
第六节 城市供水	149
第七节 城市绿化	151
第八节 公共交通	152
第九节 燃气供应	152
第十节 环卫管理	153
第十一节 城建监察	153
第二章 镇村建设	154
第一节 镇村规划	154
第二节 小城镇建设	154
第三节 村庄建设	155
第四节 小康村建设	155
第五节 中州名镇 新村及明清民居简介	158
第三章 建筑业	161
第一节 建筑业概况	161
第二节 建筑工程管理	161
第六编 基础设施	163
第一章 交通	163
第一节 公路	163
第二节 铁路	173
第三节 水运	174
第四节 灵宝航空	174
第二章 邮电	175
第一节 邮政	175
第二节 电信	181
第三章 电力	185
第一节 电网建设	185
第二节 农网改造	186
第三节 供电用电	186
第四节 电业管理	187

第七编 经济改革 对外开放	190
第一章 农业体制改革	191
第一节 家庭联产承包责任制	191
第二节 土地双层经营责任制	191
第三节 土地延包	192
第二章 国有企业改革	193
第一节 承包经营	193
第二节 转换企业经营机制	193
第三节 建立现代企业制度	194
第三章 流通体制改革	194
第一节 国有商业体制改革	194
第二节 供销合作社体制改革	195
第三节 粮油购销体制改革	196
第四节 物资供应体制改革	197
第四章 宏观经济管理体制改革	197
第一节 计划体制改革	197
第二节 物价改革	198
第三节 劳动制度改革	198
第四节 财政管理体制改革	199
第五节 税收体制改革	199
第六节 金融体制改革	201
第五章 对外开放	201
第一节 经济技术协作	201
第二节 招商引资	202
第三节 三资企业	202
第四节 出口贸易	204
第八编 果品	205
第一章 苹果	206
第一节 栽培简史	206
第二节 产地分布	208
第三节 优质产区	209
第四节 主栽品种	210
第五节 果树管理	211
第六节 贮藏	213
第七节 加工	213
第八节 销售	213
第二章 杂果	215
第一节 大枣	216
第二节 桃	217
第三节 梨	218
第四节 葡萄	219

第五节 柿 子	220
第九编 农林牧渔业	221
第一章 种植业	222
第一节 农作物种植及分布	222
第二节 农产品产量	226
第三节 农产品销售	228
第四节 种 子	229
第五节 农业技术推广	230
第六节 植保植检	232
第七节 农业重点项目建设	232
第二章 养殖业	234
第一节 家畜 家禽	235
第二节 特种养殖	238
第三节 畜 禽产品产量	238
第四节 畜 禽产品销售	240
第五节 饲草饲料	240
第六节 疫病防治	242
第七节 水产养殖	243
第三章 林 业	243
第一节 植树造林	244
第二节 花卉苗木	246
第三节 古树名木	246
第四节 林产品产量	247
第五节 林业技术推广	248
第六节 林木管护	248
第七节 国有林场简介	250
第四章 农村经济开发	251
第一节 农业区划	251
第二节 农业产业化经营	252
第三节 减轻农民负担	253
第四节 扶贫开发	253
第五节 救灾扶贫基金会与互助储金会	254
第十编 农机 水利 气象	255
第一章 农业机械化	255
第一节 农机总量	255
第二节 农机化水平	257
第三节 新机具推广	258
第四节 农机监理	259
第五节 农机社会化服务体系建设	261
第二章 水利事业	262
第一节 农田水利灌溉工程	262

第二节	人畜饮水解困工程	265
第三节	河道治理	266
第四节	水土保持	268
第五节	科技兴水	269
第六节	水政管理	270
第七节	抗旱防汛	270
第八节	移民安置	271
第九节	窄口水库管理	272
第三章	气象服务	272
第一节	气象现代化建设	273
第二节	气象预报服务	273
第三节	气象测报	273
第四节	气象产业开发	274
第十一编	乡镇企业 非公有制经济	275
第一章	乡镇企业	275
第一节	发展概述	275
第二节	企业改革	276
第三节	企业结构	277
第四节	生产经营	281
第二章	非公有制经济	284
第一节	发展简况	284
第二节	重点私营企业简介	285
第十二编	黄金	288
第一章	黄金资源	288
第一节	黄金地质构造	288
第二节	黄金储量	289
第二章	黄金生产	291
第一节	开采简史	291
第二节	采矿技术	292
第三节	选金工艺	293
第四节	黄金产量	294
第五节	金品管理	295
第六节	生产秩序整顿	296
第三章	市属企业经营管理	297
第一节	经营机制	298
第二节	技术革新	299
第三节	地质找矿	300
第四节	基金征收	300
第四章	乡(镇)属企业生产管理	301
第一节	矿石调运	301
第二节	黄金 税费管理	302

第五章 国有黄金企业简介	303
第一节 地(市)属以上黄金企业	303
第二节 灵宝市属黄金企业	304
第十三编 工 业	308
第一章 工业总况	308
第一节 工业经济总量	308
第二节 工业结构变化	310
第三节 工业经济效益	311
第四节 主要工业产品产量	312
第二章 基础工业	314
第一节 黑色金属矿采选业	316
第二节 建材工业	317
第三节 化学工业	319
第四节 医药制造业	320
第五节 食品工业	322
第六节 机电制造业	324
第七节 金属制品业	325
第八节 轻纺工业	326
第九节 造纸与印刷工业	327
第十节 水电工业	329
第十一节 家具制造业	330
第三章 基础工业生产管理	331
第一节 机构设置与企业隶属	331
第二节 企业经营管理	334
第四章 重点基础工业企业简介	336
第一节 地(市)属以上驻灵企业	336
第二节 市属企业	338
第三节 乡(镇)属企业	342
第十四编 商 贸 业	345
第一章 商贸业总况	345
第一节 商贸业总值	345
第二节 商品流转	346
第三节 主要消费品销售	348
第四节 主要商业网点简介	349
第五节 专业市场建设	352
第六节 集贸市场	352
第二章 国有商业	353
第一节 商业总公司购销经营	354
第二节 粮油购销	356
第三节 物资经营	359
第四节 烟草专卖	362